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DE TREI ORI BIZAR

Acum avem ºi Romgaz,
cum procedãm?

V
isul pieþei de capital s-a
împlinit: astãzi va înce-
pe tranzacþionarea acþiu-
nilor Romgaz, cel mai

mare producãtor de gaze din þara no-
astrã.

Fericirea brokerilor ar trebui sã fie
la cote maxime, mai ales cã listarea
are loc în condiþiile în care statul nu
pare sã fie un fan al Bursei de Valori
Bucureºti.

Ne putem da seama de asta
dupã faptul cã a ales sã listeze
Romgaz ºi la Londra, sub formã
d e c e r t i f i c a t e d e d e p o z i t
(GDR-uri), sub justificarea cã nu

sunt destui bani în þarã pentru
pretenþiile sale de preþ, ca apoi sã
îºi coboare substanþial aºteptãri-
le, creând o situaþie bizarã în pri-
vinþa declaraþiilor fãcute de res-
ponsabili.

Mai mult, premierul Victor Pon-
ta este, astãzi, în Marea Britanie sã
lanseze GDR-urile la tranzacþiona-
re, în loc sã participe la ceremonia
de la BVB – o altã ierarhie în opþiu-
ni despre care putem spune cã este
bizarã.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 13)

UE, cu ochii pe
surplusul excesiv
de cont curent al
Germaniei

Comisia Europeanã ar putea deci-
de, sãptãmâna aceasta, sã lanseze o
analizã amãnunþitã asupra surplusu-
lui excesiv de cont curent al Germa-
niei, care depãºeºte 6% din PIB din
2007.

Sãptãmâna trecutã, comisarul
pentru afaceri economice ºi moneta-
re, Olli Rehn, afirma cã excedentul
comercial al Germaniei frâneazã re-
dresarea economicã din Europa. Ieri,
oficialul european a scris pe blogul
sãu cã autoritãþile de la Bruxelles vor
decide miercuri dacã lanseazã sau nu
o analizã aprofundatã a dezechili-
brelor germane. “O astfel de analizã
nu ar trebui sã fie tabu”, a afirmat
Rehn, care insistã cã autoritãþile eu-
ropene aºteaptã ca Germania sã de-
blocheze cerererea internã, astfel
încât sã aibã de câºtigat atât aceastã
þarã, cât ºi zona euro.

Potrivit celor mai recente estimãri
ale Comisiei, Germania va continua
sã înregistreze excedent de cont cu-
rent de peste 6% din PIB pânã în
2015.

Simon O’Connor, purtãtorul de
cuvânt al comisarului Olli Rehn, a
declarat cã Executivul UE nu va face
miercuri o examinare mecanicã a in-
dicatorilor Germaniei, ci îi va folosi
ca punct de plecare pentru o analizã
economicã.

Zilele trecute, sãptãmânalul Die
Zeit nota cã Bruxelles-ul se pregã-
teºte sã includã Germania în rândul
þãrilor membre aflate sub suprave-
ghere macro-economicã.

V.R.

Lulache: “Construcþia Unitãþilor 3 ºi
4 are nevoie de o schemã de sprijin”

I
ndustria mondialã a producþiei
de energie nuclearo-electricã a
intrat într-o nouã erã dupã inci-
dentul nefericit din Fukushima

– Japonia. Daniela Lulache, directo-
rul general al Nuclearelectrica, a de-
clarat, ieri, cã adâncirea crizei ºi
problemele de competitivitate au
readus în atenþie noile investiþii în
centrale nucleare. Numai cã, dacã
înainte de crizã era posibilã o fi-
nanþare clasicã a unor centrale nu-
cleare noi, acum acest tip de inve-
stiþii are nevoie de scheme suport
(n.r. ajutoare date ori de stat, ori de
consumatori).

Doamna Lulache a explicat:
„Probabil cã recunoaºterea de cã-
tre România a energiei nucleare ca
fiind curatã va aduce în atenþie ºi
stabilirea unor scheme de sprijin
pentru construcþia de unitãþi noi.
Nu putem face Unitãþile 3 ºi 4 de la
Cernavodã fãrã astfel de scheme de
sprijin, similare cu cele de la energia
regenerabilã”.

Oficialul Nuclearelectrica a dat ca

exemplu schema aleasã de Anglia
pentru o nouã centralã, respectiv
contractele pentru diferenþe: „Acest
tip de contracte se fac pe termen lung
pentru ca investitorii sã aibã o garan-
þie a pieþei de desfacere ºi a unui anu-

mit interval de preþ. Când preþul este
prea mic, diferenþa faþã de nivelul
agreat este achitatã de stat, iar când
preþul este prea mare – statul pri-
meºte bani de la investitori. Investi-
þiile în noile unitãþi nucleare sunt ex-

trem de costisitoare ºi sunt recupera-
te într-un interval de timp foarte
lung. În contextul crizei, investitorii
nu pot fi atraºi în proiect decât prin
scheme suport”.

Daniela Lulache a mai spus cã pen-
tru Unitãþile 3 ºi 4 este nevoie de un
mix de finanþare, nu numai de sche-
me suport, respectiv prin obligaþiuni
ºi credite bancare. Bãncile au nevo-
ie, de la faza de proiect, de contracte
pe termen lung pentru vânzarea
energiei. Ori astfel de contracte nu
sunt permise de legislaþia din þara
noastrã, iar doamna Lulache apre-
ciazã cã legea trebuie modificatã
pentru a impulsiona proiectul celor
douã reactoare.

Ieri, la un eveniment pe tema
energiei nucleare, Martin Harris,
ambasadorul Marii Britanii la Bu-
cureºti, a spus cã statele europene

trebuie sã aleagã felul în care îºi re-
duc emisiile de dioxid de carbon.

ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 13)

PREªEDINTELE FEDERAL RESERVE
BANK OF NEW YORK A RECUNOSCUT

Marile bãnci, prea mari
sã falimenteze ºi prea
mari pentru lege

Banca centralã ºi guvernul
Statelor Unite au alocat tri-
lioane de dolari pentru sal-

varea marilor bãnci americane la
apogeul crizei. Totul a fost justificat
prin dimensiunea ºi caracterul siste-
mic al acestora. Atunci erau “prea
mari pentru a intra în faliment”, de-
oarece exista riscul declanºãrii unei
prãbuºiri în lanþ a sistemului finan-
ciar global.

Acum, bãncile mari au devenit ºi
mai mari, fiind capabile, asemenea
unor gãuri negre gigantice, sã distor-
sioneze nu spaþiul ºi timpul, ci me-
diul economic, financiar ºi chiar pe
cel juridic.

Bloomberg scria
recent cã autoritãþile
de reglementare din
SUA analizeazã po-
sibila implicare a
bãncii Goldman
Sachs în manipularea
cursurilor valutare.
GS se alãturã unor

alte nume mari, cum sunt JPMorgan,
Citi, Barclays sau HSBC, pe lista
bãncilor investigate pentru manipu-
larea pieþelor. “Nimeni nu a fost acu-
zat pentru sãvârºirea unor fapte
rele”, mai scrie Bloomberg.

Cu toate cã motivul “intangibilitã-
þii” este de mult un “secret al lui Poli-
chinelle”, o declaraþie surprizã re-
centã poate avea efecte nebãnuite în
viitorul apropiat.

În cadrul conferinþei “Global Eco-

nomic Policy Forum”, William Du-
dley, preºedintele ºi directorul exe-
cutiv al Federal Reserve Bank of
New York a vorbit despre “regimul
inacceptabil” reprezentat de existen-
þa instituþiilor financiare “prea mari
ca sã falimenteze”.

Înainte de a fi adus de cãtre Ti-
mothy Geithner la Federal Reserve,
Dudley a fost, timp de zece ani, eco-
nomist-ºef al bãncii Goldman Sachs.
Dar niciuna dintre acestea nu este o
surprizã.

Deºi a amintit cã problema “too big
to fail” creeazã probleme concurenþiale
între bãncile mari ºi cele mici sau me-
dii, prin accesul mai uºor ºi mai ieftin la
finanþare, precum ºi prin percepþia, la
nivelul investitorilor, de existenþã a
garanþiilor guvernamentale implici-
te, William Dudley s-a pronunþat
împotriva “spargerii” marilor con-
glomerate financiare.

(continuare în pagina 15)

Guvernul vrea sã încaseze 2,7 miliarde lei
din creºterea accizei la carburanþi

Majorarea accizei la car-
buranþi cu 7 euro cen-
þi/litru ar urma sã aducã

venituri de 2,679 miliarde lei la
bugetul de stat, potrivit unui docu-
ment elaborat de Ministerul Finan-
þelor Publice (MFP), obþinut de
ziarul BURSA.

Astfel, creºterea nivelului acci-
zei la benzina fãrã plumb, de la
359,59 euro pentru 1.000 de litri la
429,59 euro pentru 1.000 de litri ar
trebui sã genereze încasãri de 810
milioane lei, în timp ce majorarea
accizei la motorinã, de la 330,394

euro/1.000 de litri la 400,395
euro/1.000 de litri, este aºteptat sã
genereze venituri suplimentare de
1,867 miliarde lei, aratã documen-
tul.

În cazul petrolului lampant (kero-
sen) utilizat drept combustibil pentru
motor, creºterea accizei de la 375,91
euro/1.000 de litri la 445,91
euro/1.000 de litri, ar trebui sã aducã
încasãri de 1,6 milioane lei,
estimeazã autoritãþile.

A.S.

(continuare în pagina 15)

Eºec în negocierile privind
programul nuclear al Iranului:
creºte preþul þiþeiului

Cotaþia futures a petrolului brut a
urcat ieri, pentru a doua zi consecu-
tiv, pe pieþele externe, dupã ce Tehe-
ranul ºi ºase puteri mondiale nu au
reuºit sã se punã de acord cu privire
la programul nuclear iranian. În con-
diþiile date, investitorii nu mai sunt
atât de siguri cã se
va încheia disputa
cu Occidentul,
care a dus la
scãderea exportu-
rilor de petrol din
Iran.

La New York,
cotaþia petrolului
West Texas Intermediate (WTI) cu
livrare luna viitoare a urcat cu 0,6%
la ora 10.15, ajungând la 95,12
dolari barilul. La ICE Futures Eu-
rope din Londra, preþul petrolului
Brent cu livrare în decembrie a cre-
scut cu 1,1%, ajungând la 106,25 do-
lari/baril.

Reuniunea de la Geneva – dintre
Iran ºi membrii permanenþi ai Consi-

liului de Securitate din cadrul ONU
ºi Germania - a cãutat, timp de trei
zile, un acord privind programul nu-
clear al Iranului. Discuþiile au eºuat
însã duminicã, fiind programatã o
nouã întâlnire în data de 20 noiem-
brie. Eºecul a urmat unor disensiuni

între SUA ºi Fran-
þa cu privire la ne-
utralizarea ame-
ninþãrii unei bom-
be nucleare iranie-
ne.

Analiºtii subli-
niazã cã nu am asi-
stat la niciun pro-

gres în negocierile nucleare dintre
Iran ºi cele ºase puteri mondiale,
ceea ce a susþinut preþul petrolului.

Amintim cã, la data de 8 noiem-
brie, preþul petrolului de tip Brent a
câºtigat 1,6%, avansul fiind cel mai
mare consemnat dupã 28 octombrie.

A.V.

(continuare în pagina 2)

CÃLIN
RECHEA

Investitorii strãini: “Mediul fiscal autohton,
dominat de o lipsã acutã de predictibilitate”
lMihai Bogza, preºedintele FIC: “Este important ca þara
noastrã sã evite orice paºi greºiþi” l Victor Ponta: “Nu se
poate ºi cu bascã ºi fãrã bascã”

Investitorii strãini sunt îngrijoraþi din cauza noilor taxe
pentru 2014 ºi spun cã nu au fost consultaþi cu privire la
aceste mãsuri.

Reacþia Consiliului Investitorilor Strãini (FIC) vine
dupã ce, sãptãmâna trecutã, membrii Camerei de Comerþ

Americane (AmCham) ºi investitorii autohtoni ºi-au
exprimat, la rândul lor, îngrijorarea cu privire la efec-
tele acestor taxe asupra mediului economic.

IOANA POPA
(continuare în pagina 15)

Negocierile pe
marginea programului
nuclear s-au derulat
între Iran, SUA, Rusia,
China, Franþa, Marea
Britanie ºi Germania.

PROIECTUL DE LEGE PRIVIND EXPLOATAREA AURIFERÃ DIN APUSENI, RESPINS

Roºia Montanã, punct ºi de la capãt
l Acþiunile Gabriel Resources, în cãdere liberã l Surse: „Reuniune de urgenþã a board-ului Gabriel
Resources” l Costel Ceocea: „Respingerea legii exploatãrii de la Roºia Montanã nu ne afecteazã, în
mod direct” l O nouã lege care sã permitã exploatarea auriferã, „pe þeavã”

Fãrã sã mai surprindã pe nimeni,
comisia însãrcinatã cu evaluarea
proiectului minier de la Roºia Mon-
tanã a respins, ieri, legea special cre-
atã pentru exploatarea auriferã din
munþii Apuseni.

În timp ce toatã lumea „aºtepta cu
sufletul la gurã” decizia comisiei,
acþiunile Gabriel Resources erau în

cãdere liberã, la Bursa din Toronto,
înregistrând asearã, la închiderea
ediþiei, o scãdere de circa 14%.

Înainte de votul final de ieri al co-
misiei, liderul PNL, Crin Antonescu
declara cã proiectul de lege privind
exploatarea de la Roºia Montanã va
fi respins, optându-se pentru crearea
unei „legi cadru” care sã vizeze con-

diþiile generale pentru astfel de pro-
iecte minere. “Poziþia comunã a
USL este aceea de respingere a pro-
iectului de lege, dar vrem sã dãm un
mesaj clar cã România, Guvernul ºi
USL susþin proiectele economice de
anvergurã, de exploatare a tuturor
resurselor”, a menþionat, la rândul
sãu, premierul Victor Ponta.

Potrivit unor voci din piaþã, legea
cadru care a fost adusã în discuþie
este deja „pe þeavã”, urmând sã fie
scoasã la luminã de îndatã ce se vor
liniºti apele privind ordonanþa care
de-abia a fost respinsã de comisie.

ALINA TOMA,
ALEXANDRA CRÃCIUN
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